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Geachte Statenleden, 
 
In de media kreeg de bouwlobby van gemeenten in het Groene Hart afgelopen weken veel 
aandacht. De gemeente Krimpenerwaard speelde daarin een prominente rol. De Natuur- en 
VogelWerkgroep Krimpenerwaard wil haar grote zorgen over de ruimtelijke ontwikkelingen 
en bouwambitie in ons gebied met u delen. De gemeente claimt 2.200 woningen meer nodig 
te hebben dan de 1.800 eenheden die de provincie heeft berekend, terwijl in de periode 
2018 tot en met 2023 al 1.305 woningen zijn bijgebouwd (bron CBS). De NVWK verzet zich 
tegen het uitgangspunt van voortgaande groei die aan de claim van de gemeenten ten 
grondslag ligt. Wij lichten een en ander toe in deze brief en doen een beroep op uw wijsheid 
en verantwoordelijkheid voor de leefbaarheid van het Groene Hart op de langere termijn. 
 
De Krimpenerwaard is, zowel qua cultuurhistorie die (nog) zichtbaar is in het eeuwenoude 
open slagenlandschap tussen de oude bebouwingslinten, als qua natuurwaarden in 
polderlandschap en biodiversiteit heel bijzonder. De NVWK doet met haar bijna 1.000 leden 
veel aan bescherming, monitoring en tellingen van planten en dieren om ontwikkelingen 
vast te leggen en te volgen.  
 
In het Groene Hart, waar de Krimpenerwaard middenin ligt, is sinds het loslaten van de 
beschermende status Nationaal Landschap in 2011 in razend tempo gebouwd. De 
landschappelijk waardevolle tegenhanger van de stedelijke omgeving verliest in snel tempo 
aan natuur- en landschapskwaliteit. De Krimpenerwaard is het laatst overgebleven nog 
relatief onaangetaste groene gebied in het Groene Hart, en is daarmee toenemend van 
waarde voor de bewoners van in- en omliggende gemeenten. 
Voor veel inwoners die in de Krimpenerwaard geboren zijn, is het authentieke gebied hun 
referentiekader: zo zijn ze het gewend en ze beseffen ten diepste niet wat er op het spel 
staat: het verlies van hun prachtige, unieke leefomgeving door de ruimtelijke 
ontwikkelingen, die ook hier in snel tempo doorgaan. 
 
 



 

Er is na de decentralisatie van het ruimtelijk beleid een groot gebrek aan regie, aan 
samenwerking tussen de lagere overheden: zij vullen binnen de eigen grenzen woningbouw, 
infrastructuur en bedrijventerreinen in, met als resultaat op álle terreinen versnippering. 
Meer huizen is meer mensen, meer verkeer, meer behoefte aan werk en voorzieningen, 
maar óók aan meer groen, schone lucht en recreatie areaal in onze toch al overvolle 
provincie. Landbouw en natuur kwamen door alle plannen nog meer in de knel. Als we op de 
huidige manier plannen blijven maken, verliezen we nóg meer van het unieke karakter van 
het Groene Hart, dat ons wereldwijd onderscheidde van grote agglomeraties elders.  
 
De Natuur- en Milieufederaties van Zuid-Holland, Noord-Holland en Utrecht hebben een 
startnotitie voor een zg. Groene Hart Pact ontwikkeld. Het Groene Hart Pact promoot meer 
regie op ruimtelijke ontwikkelingen. Het lijkt ons zeer waardevol als de provincie als partij in 
NOVEX het Pact nadrukkelijker zou omarmen.  
 
Inmiddels is er het Ontwikkelperspectief Groene Hart 2023, waarvoor een 
Uitvoeringsagenda in de maak is. Het Ontwikkelperspectief voorziet echter niet in 
bescherming van wat ons nog rest van het Groene Hart, of in regie op duurzame ruimtelijke 
ontwikkelingen. Wij zijn bang dat het initiatief Groene Hart Pact  te laat en met te weinig 
komt voor de Krimpenerwaard en een aantal andere Zuid-Hollandse 
plattelandsgemeenten. Het is de bedoeling dat ondertekenende partijen zichzelf houden aan 
de ruimtelijke bescherming van dit mooie landschap. De huidige lobby om te komen tot 
grootschalige uitbreiding van het bouwareaal geeft niet het vertrouwen dat zelfregulering 
werkelijk gaat helpen. Wij doen daarom een dringend beroep op het bestuur van de 
provincie tot bescherming van het groen (natuur én landbouw) in het Groene Hart, en inde 
Krimpenerwaard in het bijzonder.  
 
Wij hebben zorgen over de toekomst van de Krimpenerwaard. Op 4 juli 2023 heeft de 
gemeenteraad van Krimpenerwaard de Woonvisie vastgesteld, alweer en nog steeds met 
het super ambitieuze streefgetal van 4000 woningen, alle gesitueerd in het buitengebied 
met nu nog agrarische bestemming. Voor wiens behoefte? Niet voor alleen de eigen 
inwoners, voor hen is volgens uw eigen berekening uitbreiding van de woningvoorraad met 
1.800 eenheden voldoende.  
Als belangrijkste argument voor groei wordt verlies aan leefbaarheid van dorpen genoemd. 
Het geeft te denken dat toename van het aantal inwoners als voorwaarde voor leefbaarheid 
wordt genoemd. Het wordt nauwelijks onderbouwd, alternatieve oplossingen zoals 
bezorging aan huis, beter OV worden niet serieus uitgewerkt en gevolgen voor mobiliteit 
worden niet benoemd.  
Economische impulsen blijken voor gemeenten een enorme trigger. Daarom noemen we 
ook dat de Raad op 9 januari 2024 een Bedrijventerreinvisie heeft vastgesteld waarin een 
uitbreiding met 35 hectare wordt voorzien. 



 

Verdere ruimteclaims liggen daarom in het verschiet voor wat betreft verkeer en vervoer. 
Maar de bestaande infrastructuur, vooral de N-wegen 207 en 210, kan het verkeersaanbod 
nu al nauwelijks verwerken, met congesties bij de Algerabrug, Schoonhoven, Lopik en 
IJsselstein als blikvangers. Ook het OV heeft hier veel last van: het leidt op de N210 in de 
spits van en naar Utrecht bijna dagelijks tot een langere reistijd van 15-30 minuten. Zo 
zetten we onszelf nu al helemaal klem. 
We zijn dan ook heel blij om te lezen: Provinciebestuurder Anne Koning (Ruimte): “Na de 
nieuwe Alphense wijk Gnephoek is afgesproken dat er amper nog grote bouwlocaties 
worden toegestaan. Alleen al Krimpenerwaard heeft zes nieuwe bouwplekken aangewezen 
die verder gaan dan ‘enkele straatjes erbij‘ (=citaat De Jonge). Dat kunnen we niet rijmen 
met onze zorgvuldig gemaakte keuzes”. Maar het draait natuurlijk om bescherming door de 
meerderheid in Provinciale Staten. Daarom wensen we u allen in Provinciale Staten veel 
wijsheid met deze afweging. 
 
We hopen en verwachten dat meer mensen in de Provincie de Krimpenerwaard groen en 
agrarisch willen laten blijven: als cultuurhistorisch, landschappelijk en qua natuurwaarden 
belangrijk gebied - óók in het belang van de vele, vele omringende stedelingen die immers 
'om de hoek' wonen. Want ook Krimpenerwaardse recreatiegebieden werden in Coronatijd 
ontdekt en overlopen en moesten beperkingen instellen vanwege deze behoefte.   
Het Groene Hart Pact is een initiatief dat behoeften én partijen kan samenbrengen. We 
hopen dat het kansen krijgt. Hopelijk wordt op 6 maart vastgehouden aan het 'straatje 
erbij'. En wordt er niet meer ruimte geboden dan dat.  
Groei van inwoneraantal als noodzakelijk zien voor vitaliteit vinden wij juist getuigen van een 
gebrek aan vitaliteit, dat je niet oplost door extra veel huizen te bouwen. Provincie, daag 
gemeenten uit om met betere plannen te komen.  
 
Nogmaals heel veel sterkte en wijsheid gewenst! 
Wij doen u hierbij graag de uitnodiging om u als Provinciale Staten of individuele fracties te 
ontvangen in de Krimpenerwaard. 
 
Met vriendelijke groet, 

Frans van der Storm,     Jaap Graveland 
secretaris NVWK     voorzitter NVWK 


